
جای ایران در جریان »لباس پوشیده« دنیا خالی است
گفت وگوي »جوان« با دبير كارگروه ساماندهي مد و لباس

چالش پوشش!
امسال نهمين سالي است كه جشنواره مد لباس فجر برگزار مي شود؛ 
جشنواره اي كه قاعدتاً بايد توانسته باشد در طول  اين 9 سال لااقل به 
بخشي از نياز جامعه در حوزه مد و لباس پاسخ داده باشد اما در عمل اين 
اتفاق نيفتاده است و با نگاهي به پوشش بانوان و آقايان در سطح جامعه 
مي توان متوجه شد همچنان جريان مد كشور از آن سوي آب ها هدايت 
مي شود. اين بدين معناس��ت كه يا برگزاري جشنواره ها و رويدادهاي 
مد در كش��ورمان كاراي��ي و خروجي مناس��بي ندارد ي��ا عزمي براي 
تجاري سازي خروجي اين جشنواره ها وجود ندارد و اين مسئله موجب 

شده تا با شلختگي فرهنگي در حوزه مد و لباس مواجه باشيم. 
اين شلختگي اگرچه در لباس آقايان هم ديده مي شود اما ارتباط ويژه 
لباس و پوش��ش با حجاب و عفاف مد و لباس را در حوزه بانوان بسيار 

بااهميت تر جلوه مي دهد. 
به بيان ديگر به طور يقين اگر مدهاي مناسبي در حوزه لباس و پوشش 
زنانه ارائه داده ش��ود مي تواند در اقبال و گرايش زنان به سمت حجاب 
و عفاف هم تأثيرگذار باشد و طيف هاي گس��ترده تري از خانم ها را به 
سمت و سوي حجاب سوق دهد. پس اگر مي بينيم كه امروز برخي زنان 
و دختران جوان از پوشش مناسبي برخوردار نيستند بخشي از ماجرا به 
فقدان يك جريان مد سالم و متناسب با فرهنگ و مباني ايراني اسلامي 
بازمي گردد كه موجب شده تا در حوزه عفاف و حجاب با چنين شرايطي 
مواجه باشيم. راه اندازي يك جريان سلامت و منطبق با مباني فرهنگ 
بومي و اسلامي موضوعي است كه مورد تأييد رهبر معظم انقلاب نيز 
هست. ايشان در يكي از سخنراني هايشان فرموده اند: »من با مد موافقم، 

اما مدي كه از داخل برخاسته باشد.«
اما در عمل ش��اهد چنين جرياني نيس��تيم و حتي جريان مد لباس 
پوشيده در ايران، به سمت و سوي پوش��ش هاي غيرايراني رفته است 
به گونه اي كه امروز بسياري از خانم هاي چادري ما از مدل چادرهاي 
غيرايراني استفاده مي كنند و انواع چادرهاي عربي، اماراتي، كويتي و 
امثال آن از مدل هاي پر فروش چادر است كه از سوي بانوان ايراني مورد 

استقبال قرار گرفته است. 
اين در حالي اس��ت كه لباس اقوام ايراني ظرفيت بالقوه اي براي توليد 
البسه باكيفيت و با طراحي هاي كاربردي و پوشيده در اختيار طراحان 
قرار مي دهد. اين مهم مستلزم آن اس��ت كه در دانشگاه هاي ما درباره 
فرهنگ بومي و ملي اقوام مختلف و همچنين لباس هاي آنان اطلاعات 
كافي در اختيار دانشجويان حوزه طراحي لباس قرار داده شود. همچنين 
بايد اين آموزش با آموزش هاي مردم شناسي و روان شناسي همراه گردد 
تا بتوان ذائقه مردم را شناسايي كرد و درنهايت با شناسايي اين ذائقه 
پوششي در راس��تاي طراحي لباس هاي مناس��ب و ذائقه سازي براي 

استقبال از اين طرح ها اقدام كنند. 
اما وقتي ب��ه خروجي كار ن��گاه مي كنيم متوجه مي ش��ويم يا چنين 
س��ازوكارهايي وجود ندارد يا موانع ديگري بر سر راه است كه موجب 
شده با وجود 9 سال برگزاري جشنواره مد و لباس فجر و افزوده شدن 
رشته هاي دانشگاهي در حوزه طراحي مد و لباس راه به جايي نبريم و 
پوشش در جامعه ما همچنان به عنوان يك چالش مطرح باشد؛ چالشي 
كه موجب شده در حوزه هاي فرهنگي همچون حجاب و عفاف هم به 

مشكل بربخوريم و چندان موفق نباشيم. 
حالا جش��نواره نهم در ح��ال برگ��زاري اس��ت؛ جش��نواره اي كه با 
جشنواره هاي قبلي يك فرق مهم و اساسي دارد و آن هم تغيير مديريت 
اين جشنواره و حضور يك زن در رأس كارگروه ساماندهي مد و لباس 
است. مرضيه ش��فاپور دبير تازه نفس كارگروه البته سابقه چنداني در 
حوزه مد و لباس ندارد و در عمل يكي از اعضاي تيم سابق مد و لباس 
وزارت ارشاد به شمار مي رود. بنابراين شايد نتوان امسال تغيير چنداني 
در رويكرد جشنواره را انتظار داشت، اما شايد هم به خاطر وجه غالب 
زنان حوزه مد و لب��اس حضور يك زن در رأس اين تش��كيلات بتواند 
تغيير مثبتي در خروج��ي كار ايجاد كند. به هر ح��ال قضاوت درباره 
جش��نواره نهم را به ايام بعد از برگزاري جش��نواره و خروجي هاي آن 

موكول مي كنيم.

با تعرض همه جانبه دش��من 
به شهرهاي مرزي، به موازات 
حض��ور م��ردان در جبهه ها، 
بان��وان غيرتمن��د، متعصب و 
شجاع اين شهرها نيز مقاومت 
در براب��ر دش��من بي رح��م و 
وحش��ي خوي را كه از سمت 
تمام كش��ورهاي استكباري 
حماي��ت مي ش��د ب��ر خ��ود 
واج��ب دانس��ته و در كوران 
حملات ناجوانمردانه دشمن 
به پاخاسته و مال، جان، فرزند 

و همسر خود را نيز دريغ ننمودند. 
گاهي به صورت حضور مس��تقيم تعدادي از بان��وان در خطوط مقدم 
جبهه ها، امداد و رساندن مهمات و غذا به رزمندگان بود و گاهي در قالب 
پشتيباني با راه اندازي ستادهاي امداد، درمان و جمع آوري كمك هاي 

مردمي در مساجد و مدارس و محلات و... خود را نشان مي داد. 
در استان آذربايجان غربي نيز نقش زنان بسيار برجسته و تعيين كننده 
بود. با اينكه در پيروزي انقلاب اسلامي و در دوران دفاع مقدّس و ساير 
مراحل پرفراز و نشيب انقلاب، سختي ها، رنج ها و مرارت هاي بيشتري 
را متحمل شدند، ولي پاي آرمان هاي خود ايستاده و از آن دفاع كردند. 
اين كتاب در تلاش اس��ت تا همت بانوان استان آذربايجان غربي را در 

سنگر دوم نبرد نشان دهد. 
رقيه گوزلي در كتاب بغض هاي نشكسته، خاطرات زنان پشتيباني كننده 

از جبهه در استان آذربايجان غربي را به رشته تحرير درآورده است. 
در بخشي از كتاب بغض هاي نشكسته مي خوانيم:

دو هفته يك  بار نيز با دو ميني بوس از خواهران براي بازديد و دلگرمي 
دادن به رزمندگان به مناطق پيرانش��هر، س��يلوانا، سرو، سردشت و... 
مي رفتيم و مستقيماً از آنها مي پرسيديم كه چه چيزهايي لازم دارند 
تا برايشان آماده كنيم. پس��رم كه در جبهه هاي جنوب حضور داشت 
مي گفت: مادر، سيب هاي باغات آقاي حسني تا جبهه هاي جنوب هم 

رسيده است. 
ما در زمان بمباران  هم، خانه خودمان را ترك نكرديم. پش��ت خانه  ما 
سالن بزرگي را احداث كردند تا فعاليت هاي ستاد را در آنجا ادامه دهيم. 
من علاوه بر مديريت خانه ، مديريت آنجا را نيز برعهده داشتم. در كنار 
آن ستاد پشتيباني پناهگاهي نيز براي كاركنان ساختند، ولي خيلي ها 
وقتي صداي آژير را هم مي ش��نيدند دس��ت از كارشان نمي كشيدند، 
چه برس��د به اين كه به پناهگاه هم بروند. آقاي حس��ني هر روز 700 
كيلو شير از دامداري شان براي ما مي فرستادند. ما هم از شير، ماست 
و پنير درس��ت مي كرديم و به مناطق مي فرستاديم. خيلي وقت ها در 
تنورهاي كوچكي كه در خانه داشتيم نان هم مي پختيم و به جبهه ها 

ارسال مي كرديم. 
در طول جنگ با ساير خواهران به ملاقات مجروحين در بيمارستان هاي 
ارتش، سپاه و شهيد عسگري كه مدرسه بود و بيمارستان موقتي شده 
بود، مي رفتيم. وقتي خبردار مي شديم كه مجروح آورده اند، خودمان را 

سريع به بيمارستان مي رسانديم.

محمدنيكضمير

ان
جو

خانم شفاپور! قانون ساماندهي مد و لباس مصوب 
سال 1385 است و هم اكنون نهمين دوره جشنواره 
مد و لباس فجر برگزار مي شود. با وجود اين اگر به 
سطح جامعه برويم و تحليلي از پوشش مردم داشته 
باش�يم درمي يابيم كه در حوزه مد و لباس چندان 
توفيقي نداش�تيم و نبض جريان مد در كش�ور ما 
همچنان در دس�ت مزون هاي زيرزميني و مدهاي 
غيروطني است. ش�ما به عنوان سومين كسي كه 
بر جايگاه دبير ستاد س�اماندهي مد و لباس تكيه 

مي زند دليل اين عدم موفقيت را چه مي دانيد؟
اگرچه كارهاي زيادي در اين عرصه انجام شده اما به دلايل مختلف 
ما نتوانس��ته ايم در اين حوزه انتظارات را پاس��خگو باش��يم و به 
موفقيت صددرصد دست يابيم. درست است كه مسئوليت كارگروه 
ساماندهي مد و لباس برعهده وزارت فرهنگ و ارشاد گذاشته شده 
اما در ذيل كميته س��اماندهي مد و لباس اعضايي وجود دارند كه 
هركدام شرح وظايفي برايشان در نظر گرفته شده است. به عنوان 
مثال آموزش وپرورش، صداوس��يما، بازرگان��ي، صنايع ومعادن، 
وزارت صمت، دو نفر از طراحان و توليدكنندگان و يك نفر ناظر از 
كميسيون فرهنگي مجلس اعضاي اين كميته هستند و مصوبات 
كميته با امضاي وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي قابل اجراست. خيلي 
از اعضاي كميته حضور مناسبي نداشتند و اين موجب شده تا به 
نتيجه دلخواه نرس��يم. به طور مثال صداوس��يما طبق اين قانون 
مكلف است در جهت ترويج الگوها و نمادهاي پارچه ها و لباس هاي 
بومي مناطق مختلف ايران كه مورد تأييد كارگروه اس��ت اهتمام 
بورزد و آنها را معرفي كند اما در اين بخش كمرنگ عمل ش��ده يا 
نظارتي كه وزارت صمت بايد بر توليدكنندگان داشته باشد به شكل 
كاملي انجام نمي شود يا اگر انجام مي شود، نمود كمتري دارد. همه 
اينها دست به دست هم مي دهد تا ما بتوانيم به اهداف مشخص شده 
برسيم و اگر يكي از اين اعضا به درستي كارش را انجام ندهد روي 

خروجي نهايي كار تأثير خواهد گذاشت. 
بنا بود ايران در جايگاه ام القراي جهان اسلام جريان 
مد و لباس اسلامي را هم در دس�ت بگيرد. در اين 
زمينه در سطح بين المللي هيچ حرفي براي گفتن 
نداريم و در عمل ما مصرف كننده مدهاي اسلامي 
و غيراس�لامي س�اير كش�ورهاي جهان هستيم. 
نمونه اش همين چادره�اي عربي كه بس�ياري از 
خانم هاي محجبه ما استفاده مي كنند. اين در حالي 
اس�ت كه هم اكنون در تمام دنيا برندهاي معروفي 
همچ�ون دولچه و گابان�ا به توليد لباس پوش�يده 
روي آورده ان�د و حتي موج هاي ت�ازه جريان هاي 
فمنيس�تي همچون موج چهارم ترجيح مي دهند 
لباس پوشيده بپوشند. اين مسئله از يك سو براي 
ما ظرفيتي عظيم فراهم مي آورد و نش�ان مي دهد 
مد و لباس اسلامي مي تواند بازاري جهاني داشته 
باشد و از سوي ديگر ضعف ما و خلأ موجود را بيشتر 
به چشم مي آورد؛ خلأيي كه برندهاي مشهور سعي 
دارند آن را پر كنند. از نگاه ش�ما چه زماني ما هم 
مي توانيم در دنيا س�همي از بازار لباس پوشيده را 

در اختيار داشته باشيم؟
با ش��ما موافقم كه در بحث پوشش كش��ورهاي ديگر از ما جلوتر 
رفته اند به همين خاطر هم يك��ي از برنامه هاي من در حوزه مد و 
لباس فعال كردن بخش بين الملل است. ما بايد براي تحقق اصول 
و سياس��ت هاي كلان فرهنگي هنري جمهوري اسلامي ايران در 
حوزه مد و لباس فعال تر باشيم و چارچوب ها و استانداردهاي مد و 
لباس را شناسايي، تدوين و تصويب كنيم. همچنين براي اعتلاي 
هنر و صنعت مد و لباس و سليقه و فرهنگ ايراني در سطح جامعه 
بايد خيلي كار و تلاش كرد. يكي از مواردي كه براي من خيلي مهم 

است پرداختن به بخش بين الملل است و در همين زمينه جلساتي 
را با سازمان ها و نهادهاي عرصه بين الملل داشته ايم و نامه هايي هم 
رد و بدل شده تا ارتباط كاري برقرار شود تا بتوانيم در رويدادهاي 
مد و لباس در خارج از ايران در كش��ورهاي مسلمان و كشورهاي 
خليج فارس كه قرابت فرهنگي و ديني بيشتري با ما دارند، شركت 
كنيم. ما برندهايي را داريم كه اگر در كش��ورهاي اسلامي و حتي 
غيراسلامي حضور يابند آنچنان ظرفيتي دارند كه قطعاً با استقبال 
زياد مواجه مي ش��وند. من خودم يك خانم هستم و دوست دارم 
لباس هايي پوشيده و با تنوع رنگ و مدل هاي زيبا داشته باشم و اين 
ظرفيت را در بين برخي توليدكنندگان لباس داخلي مي بينم. اگر 
ما به سمت معرفي اين برندها در سطح داخلي و بين المللي برويم 

ارزآوري بالايي براي كشور دارد. 
براي تعامل بيشتر با ساير كشورهاي مسلمان دنيا 
و بهره گيري از ظرفيت ه�اي بين المللي در معرفي 
توان اي�ران در طراح�ي و توليد لباس پوش�يده و 
استفاده از ظرفيت ديگر كشورها چه برنامه هايي 

را در دستور كار داريد؟
ما تعاملات زي��ادي را با حوزه هاي بين المللي انج��ام داديم تا هم 
بتوانيم فعالان عرصه م��د را در رويدادهاي بين المللي مد و لباس 
در كشورهاي ديگر شركت دهيم و هم از فعالان مد و لباس ديگر 
كشورها براي حضور در جشنواره هاي ايران دعوت كنيم. به طور 
مثال در نهمين جشنواره مد و لباس فجر بخش بين الملل پررنگ 
بود و اين باع��ث ارتباط بين طراحان و توليدكنندگان در س��طح 
بين الملل مي شود. به نظر من هم در حوزه بين الملل ضعف وجود 
داشته اما با پيگيري و همكاري بخش هاي بين الملل مي توانيم اين 
ضعف را برطرف كنيم. در همين راستا پيگير امضاي تفاهمنامه اي 
با آستان قدس هستيم كه بتوانيم از ظرفيت آستان قدس هم در 
بخش بين الملل اس��تفاده كنيم. فعال كردن اين بخش علاوه بر 

ارزآوري براي كشور مي تواند دس��تاوردهاي فرهنگي و هنري در 
عرصه مد و لباس برايمان فراهم بياورد و به جرئت مي توانم بگويم 
مد و لباس ما مي تواند در دنيا حرف هايي براي گفتن داشته باشد. 
در حال حاضر در همين بخش حجاب و عفاف چادرهايي از سوي 
طراحان ايراني طراحي و عرضه شده اس��ت كه به لحاظ زيبايي و 
همچنين سبك بودن و پوشيدگي مي تواند به مراتب از چادرهاي 
مرسوم عربي بهتر و جذاب تر باشد. پس اين ظرفيت وجود دارد. بنا 
داريم بعد از جشنواره فجر آثار منتخبين بخش حجاب و عفاف را در 

قالب نمايشگاهي در خارج از كشور به نمايش بگذاريم. 
خانم ش�فاپور! در بحث چرايي موفقيت نداش�تن 
جريان م�د و لباس ايراني-اس�لامي ب�ه همكاري 
نكردن ساير دستگاه ها اشاره داشتيد. براي بيشتر 
شدن اين همكاري بين ستاد ساماندهي مد و لباس 
با ساير دستگاه ها به طور مثال رسانه ها كه وظيفه 
معرفي دس�تاوردهاي م�د و لباس و ذائقه س�ازي 
را بر عه�ده دارند، ي�ا دانش�گاه ها و مراكز علمي 
كه مي توانند ب�راي طراحي الگوهاي م�د و لباس 
بر اس�اس اصول جامعه شناس�ي، مردم شناسي و 
زيبايي شناسي به شما كمك كنند و از همه مهم تر 
بخش صنعت كه بناس�ت تا خروجي كار شما را به 

توليد انبوه برسانند، چه برنامه اي داريد؟
مدتي است در برگزاري جلس��ه كارگروه ساماندهي مد و لباس با 
ساير دستگاه هايي كه طبق دس��تور قانون عضو كارگروه هستند 
وقفه افتاده اس��ت. چون مصوباتي كه در كارگروه به رياست وزير 
محترم فرهنگ تصويب مي شود حكم قانون را دارد و مي تواند در 
عرصه مد و لباس تس��ري پيدا كند. ما به دنبال اين هستيم كه با 
7-6 دس��تگاهي كه طبق قانون زيرمجموعه ما هستند و بايد به 
كارگروه ساماندهي مد و لباس كمك كنند دوباره جلسات را برگزار 

كنيم. اما هم اكنون با توجه به تغييراتي كه در بخش هاي گوناگون 
رخ داده است جلسات مغفول مانده و دائم تابع تغييرات افراد شده 
اس��ت. ما به دنبال برگزاري دوباره اين جلسات هستيم تا بتوانيم 

ساير هماهنگي ها را هم به ثمر برسانيم. 
به عنوان كسي كه چند سال است جشنواره مد و 
لباس فجر را پيگيري مي كند، گاهي در جشنواره 
با طرح هاي خوبي مواجه مي شويم كه بسيار گران 
است و قاطبه افراد جامعه قدرت خريد آن را ندارند. 
گاهي هم برخي طرح ها كه قابليت ورود به جامعه را 
دارد مسكوت مي ماند. اغلب پوشش هاي گرانقيمت 
هم پوشاكي با بهره گيري از المان هاي سنتي و لباس 

اقوام است. در مقابل ما با پوشاكي مواجهيم كه در 
سطح خيابان و با قيمت هاي ارزاني عرضه مي شود؛ 
مانتوهاي جلوباز و شلوارهاي ساپورت نمونه اي از 
اين پوشاك اس�ت. براي آنكه بتوانيد در رقابت با 
پوشش هاي نامناس�ب ولي ارزان موفق شويد چه 

برنامه اي داريد؟
اساس پوشاك و لباس مبتني بر پارچه است و جايگاه طراحي در 
توليد لباس بسيار اهميت دارد. كارخانه هاي پارچه با توليد انبوه 
مي توانند در حوزه لباس بسيار تأثيرگذار باشند. همانطور كه گفتيد 
لباس هايي با تم هاي سنتي اغلب بسيار گران هستند و ممكن است 
با جيب من و شما همخواني نداشته باشد. دليل اين گراني هم اين 
است كه پارچه گراني به دستشان مي رسد. اين بخش از ماجرا به 
وزارت صمت بازمي گردد. اگر اين وزارتخانه بتواند پارچه و ملزومات 
كار را ارزان تر به دست طراحان ما برساند، طرحي كه توليد مي شود 
ارزان تر خواهد بود. يكي از راهكارها براي ارزان تر شدن توليد نهايي 
حذف واسطه هاس��ت. درواقع هرقدر كه واس��طه هاي بيشتر بين 
كارخانه و طراح و توليدكننده ق��رار بگيرد هزينه هاي توليد بالاتر 
خواهد رفت. كم شدن واسطه ها، دريافت كمك هاي دولتي و كم 
شدن ماليات ها مي تواند كمك كند تا طرح هاي خوب ارزان تر توليد 
شده و ارزان تر به دست مصرف كننده برس��د. اين يك چرخه اي 
است كه به وزارت صمت بازمي گردد. همچنين اتحاديه پوشاك و 
صنوف مي توانند كمك حال طراحان ما باشند تا طرح هايشان را با 
نرخ كمتري در اختيار مصرف كننده قرار دهند. خود طراحان هم 
به دنبال اين هستند كه آنچه توليد مي كنند به دست مصرف كننده 
برسد و مصرف كننده بتواند آن را تهيه كند، اما براي اين كار نياز 

به همراهي دولت است. 
در بحث پوشاك ارزانقيمت اين چنيني و همينطور 
چادر مشكي يكي از موضوعاتي كه مطرح مي شود 

فعاليت مافياست؛ شما اين مافيا را قبول داريد؟
قطعاً اگر اين مافيا وجود نداش��ته باش��د كه مطمئن باشيد چه 
چادر مشكي چه پوشاك وقتي به دست مصرف كننده مي رسد با 
قيمتي بسيار پايين تر از قيمت كنوني خواهد بود. البته كارهاي 
خوبي در حوزه مبارزه با قاچاق پوش��اك صورت گرفته است كه 
به ش��دت از توليدكننده داخلي حمايت مي كنند. وقتي كالاي 
قاچاق از مبادي مختلف وارد كشور مي ش��ود با نرخ پايين تري 
در اختيار توزيع كنندگان قرار مي گيرد و س��ودآوري بيش��تري 

براي آنها دارد. 
مافياي لباس و چادر مشكي چه كساني هستند؟

اي��ن را بايد از صن��وف و اداره كل قاچاق ارز س��ؤال كني��د. ما در 
چارچوب قانون وظيفه ساماندهي محتواي فرهنگي طراحان مد و 

لباس را برعهده داريم. 
اما مي پذيريد كه مافيا در عرصه مد و لباس وجود 

دارد؟
بله وجود دارد، اما خب بايد مديريت شود. 

برخي معتقدند مافيايي وجود ندارد و درواقع ما با 
س�وءمديريت ها در عرصه مد و لباس مواجهيم اما 
برخي هم معتقدند مافيايي وجود دارد كه موجب 
ش�ده تا اوضاع مد و لباس به ش�رايط كنوني دچار 

شود؛ نظر شما چيست؟
من در طول اين مدتي كه به كارگروه ساماندهي مد و لباس آمده ام 
در جلسات مختلفي كه با طراحان و صنوف داشته ام همه به نوعي 
به اين مافيا اشاره مي كنند، حالا اين مافيا چه كساني هستند را من 
هم تاكنون متوجه نشده ام، اما به لحاظ عقلي هم كه در نظر بگيريم 
وقتي پوشاكي با نرخ پايين و بدون در نظر گرفتن سليقه فرهنگي 
جامعه ايراني-اسلامي وارد كشور مي ش��ود و با نرخ ارزاني هم در 
دس��ترس مردم قرار مي گيرد مطمئن باشيد يك هجمه فرهنگي 
در پس اين جريان وجود دارد و نرخ پايين اين كالاها هم براي آن 
است تا ما را از هويت فرهنگي ايراني-اسلامي مان دور كند. اينها 
مي طلبد كه همه دس��ت اندركاران عزم جدي داشته باشند تا اين 
مافيا را از بين ببرند. كش��ورهاي غربي بيكار ننشسته اند و يكي از 
كارهايي ك��ه مي توانند هجمه هاي فرهنگي ش��ان را انجام دهند 
هدف قرار دادن جوانان و نوجوانان ما با سبك و پوشش غربي شان 
است. اين در حالي است كه خود كشورهاي غربي به سمت پوشش 
و لباس هاي پوشيده مي روند. اگر ما از طراحان خودمان حمايت 
كنيم، مطمئن باشيد ما در عرصه مد و پوشاك حرف هاي زيادي 

براي گفتن داريم.

اساس پوش�اك و لباس مبتني بر پارچه است 
و جاي�گاه طراح�ي در تولي�د لب�اس بس�يار 
اهميت دارد. كارخانه هاي پارچه با توليد انبوه 
مي توانند در ح�وزه لباس بس�يار تأثيرگذار 
باشند. لباس هايي با تم هاي سنتي اغلب بسيار 
گران هستند و ممكن است با جيب من و شما 
همخواني نداشته باش�د. دليل اين گراني هم 
اين است كه پارچه گراني به دستشان مي رسد. 
اين بخش از ماجرا به وزارت صمت بازمي گردد. 
اگر اين وزارتخان�ه بتواند پارچ�ه و ملزومات 
كار را ارزان تر به دس�ت طراحان ما برس�اند، 
 طرحي كه توليد مي ش�ود ارزان تر خواهد بود

زهرا چیذری
  گفت و گو
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وقتي پوشاكي با نرخ پايين و بدون در نظر گرفتن 
س�ليقه فرهنگي جامعه ايراني-اسلامي وارد 
كشور مي ش�ود و با نرخ ارزاني هم در دسترس 
مردم قرار مي گيرد مطمئن باش�يد يك هجمه 
فرهنگي در پس اين جريان وج�ود دارد و نرخ 
پايين اين كالاها هم براي آن اس�ت ت�ا ما را از 
 هويت فرهنگي ايراني-اس�لامي مان دور كند

چند س�ال پيش بود كه يكي از برندهاي معروف دنيا مجموعه اي تازه از لباس هايش را رونمايي ك�رد؛ مجموعه اي از لباس هايي با 
طراحي زيبا و كاملًا پوش�يده! اين اقدام اين برند مشهور از سوي برخي برندهاي ديگر هم پيگيري ش�د و جريان مد تازه اي را در 
دنيا رقم زد؛ جريان مديست يا مد مربوط به لباس هاي پوشيده كه ايران به عنوان يك كشور اسلامي هيچ جايگاهي در آن ندارد! 
جالب اينجاست كه مشتريان مديس�ت تنها زنان مسلمان نيستند بلكه بسياري از زنان غيرمس�لمان دنيا هم به سمت استفاده 
از لباس هاي پوش�يده روي آورده اند و اين ظرفيتي عظيم را در حوزه مد و لباس كش�ور ايجاد كرده اس�ت؛ چراكه ما در حوزه مد 
و لباس از ذخاير فرهنگي غني لباس اق�وام برخورداريم. لباس هايي كه ضمن برخورداري از پوش�يدگي مناس�ب، رنگين كماني 
از ط�رح و رنگ را هم ارائ�ه مي دهند و مي توانند بخش�ي از بازار لباس پوش�يده دنيا را پوش�ش دهند و در عين ح�ال فرهنگ و 

انديش�ه ايراني اس�لامي را هم به طرفداران اينگونه لباس ها ارائه دهند. به بيان ديگر مد و لباس ايراني با عنايت به ظرفيت لباس 
اقوام نه فقط مي تواند در ابعاد اقتصادي براي كش�ور ارزآوري داش�ته باش�د بلكه از منظر فرهنگي نيز يكي از ابزارهايي اس�ت 
كه مي توانيم براي صدور فرهنگ و س�اختار فكري ايراني-اس�لامي از آن بهره بگيريم، اما كم كاري و غفلت از اين حوزه موجب 
ش�ده تا ايران به عرصه اي براي جولان لباس و فرهنگ غيرايراني تبديل ش�ود و نه فقط نتوانس�ته ايم در حوزه م�د و لباس دنيا 
جايي براي خودمان باز كنيم بلك�ه در توليد مد و لباس داخلي هم با چالش مواجه ش�ده ايم. جالب اينجاس�ت ك�ه در اين حوزه 
هم اغلب ناكاس�تي ها گردن »مافيا« مي افتد! برگزاري نهمين دوره جش�نواره مد و لباس بهانه اي شد تا به سراغ مرضيه شفاپور، 
دبير تازه نفس كارگروه س�اماندهي مد و لباس كش�ور برويم و با وي درباره چالش ه�اي حوزه مد و لباس به گفت وگو بنش�ينيم. 

روایتی از بغض هاي نشكسته


